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גלי צה"ל רשת:

פרופ' הלל נוסק, ראש מכון כנרת ע"ש
רא"ל דן שומרון - היום ומחר מתקיים כנס

כותרת:

טלי לפקין שחק: שלום ולילה טוב לך, פרופ' הלל נוסק, ראש

מכון כנרת ע"ש דן שומרון, רב אלוף במילואים, או רב אלוף דן

שומרון ז"ל .לילה טוב לך.

פרופ' הלל נוסק: לילה טוב, טלי.

טלי לפקין שחק: היום וגם מחר מתקיים כנס בנושא צבא. צבא

חברה חמישי במכללה האקדמית כינרת והפעם תחת הכותרת 'צבא

העם מאז ולעולם סימן שאלה', כשאתם סוקרים בו את יחסי צבא

חברה בישראל בעידן של קיטוב חברתי, של נרטיבים מתחרים

ושל פוסט אמת. ואתה פרופ'  הלל נוסק, אתה בודק כתמיד את

ההיבטים התקשורתיים והפעם עסקת בסיקור תקשורתי של פעילות

ומדיניות צה"ל - מסגור וביקורת. אני מבינה שהדבר שאתה בדקת

הוא, איך הסיקור התקשורתי של פעילות של צה"ל ושל המדיניות

של צה"ל, מתקיים בעידן של קיטוב חברתי ונראטיבים  מתחרים
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ופוסט אמת?

פרופ' הלל נוסק: כן. קודם כל אני רוצה להבהיר שהכנס נערך

על ידי  אגודת  חוקרי צבא חברה וזה הכנס החמישי.

טלי לפקין שחק: את זה אמרנו. הוא מתארח אצלכם במכללת

כנרת.

פרופ' הלל נוסק:במכללת כנרת, כן.  גם מכון דן שומרון שותף.

 עכשיו לנושא עצמו.

טלי לפקין שחק: כן.

פרופ' הלל נוסק: זה מחקר מה שבתוך הפאנל הזה, מה  שהצגנו

מחקר משותף עם פרופ זאב דרורי ושלי. והוא עוסק בסיקור של

שלושת המבצעים האחרונים שהיו  רצועת עזה ושואל, האם

התקשורת מציגה איזשהו מודל חדש בסיקור, או שזה מודל מוכר

והמסקנות שאנחנו מגיעים אליהם, זה -  אחד, שלמעשה הסיקור

בשלושת המבצעים עוקב אחרי מודל מוכר  עוד  מהסיקור של

מלחמת וייטנאם, שהתקשורת לא יוזמת ביקורת ,אלא התקשורת

מצטרפת לביקורת שמתחילה מתוך  לב הקונצנזוס הפוליטי. רק

אחרי שמתגלים בקיעים,

אפשר להגיד, בקונצנזוס התקשורת מצטרפת. זה עדיין לא אומר

שאז היא לא מרשה לעצמה לעשות ביקורת יותר מורכבת ,לכאורה.

טלי לפקין שחק: היא  מרשה לך ? זאת אומרת, היא כן מרשה

לעצמה ברבות - בעבור תקופה?
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פרופ' הלל נוסק: לכאורה. אז מה שמסתבר, שכמו במלחמת לבנון

השנייה במקרים האלה ,הביקורת עצמה הייתי אומר, אני מגדיר

אותה כביקורת טקטית או כרטוריקה של ביקורת, אבל לא ביקורת

אסטרטיגית.  זאת אומרת, הביקורת היא לא של המדיניות של

ההחלטה אם נגיד להיכנס לעזה, או לא ואיך, באיזו צורה, אלא

היא ביקורת  יותר טקטית, מטפלים במנהרות , לא מטפלים

במנהרות. זה בעקבות ביקורת שבתחילה בעצם בדיון  בין הצבא

לפוליטיקה, או פוליטיקאים שיוצאים מתוך הקבינט ומעבירים

ביקורת על הפעילות.

טלי לפקין שחק: זה מעניין מה שאתה אומר פרופ' הלל נוסק,

שעם כל השנים שעוברות,הנרטיבים שהם עוברים תהליכים של גם

של מחלוקות ושל שינויי כיוון, התחום הזה נשאר סוג של פרה

קדושה לפי מה שאתה אומר?

פרופ' הלל נוסק: במידה רבה אפשר להגיד כן. זאת אומרת, קודם

התקשורת בשלבים הראשונים ועל פי המסורת המוכרת גם

במלחמות מתגייסת, אם את רוצה.

טלי לפקין שחק:' שקט יורים. '

פרופ' הלל נוסק: 'שקט יורים' בדיוק. המאמר עכשיו..

טלי לפקין שחק: של עמירם ניר.

פרופ' הלל נוסק:של עמירם ניר ז"ל. ותמיד כשהתותחים יורים -

המוזות שותקות וכו'. כל האמירות המוכרות. וההנחה היתה שאחרי
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מלחמת יום הכיפורים ,לכאורה  קו פרשת המים וכו',התקשורת

במקרים האלה ואנחנו  מדברים אנחנו בדקנו ארבעה עיתונים

וערוץ וואלה. חוץ, בואי נאמר,'ישראל היום' גם את הביקורת לא

מעלה בכלל.

טלי לפקין שחק: טוב. ב'ישראל היום' אין טעם אולי לבדוק אותו.

אבל בוא נדבר על תקשורת שהיא תקשורת..

פרופ' הלל נוסק: כדי לעשות איזון בדקנו אותו גם. אבל בדקנו

את ' הארץ ,מעריב וידיעות אחרונות',  בשלושת המבצעים בכל

התקופה ובאופן מאוד ברור, נראה - יש את הנקודה שבה

מתחילה . אנחנו חילקנו את הביקורת לשלושה סוגים, אם את

רוצה, ביקורת -הגדרנו אותה לפי האמירה הידועה  -'התקשורת

כלב   השמירה של הדמוקרטיה'. אז שאלנו אם  הכלב נובח?

כלב נושך? או פודל? ומה שמצאנו בעצם שלרוב הוא מתחיל להיות

כלב נובח, אם את רוצה, אחרי שמישהו מתחיל לערער על

הפעילות של צה"ל או על מדיניות ואז, גם הלאה הביקורת עצמה,

כמו גם במלחמת לבנון השניה אם את רוצה, היא ביקורת על

הטקטיקה ולא על רמת קבלת ההחלטות..

טלי לפקין שחק: תן לי לשאול אותך שאלה אחת לפני שניפרד

והיא על המתודיקה של הבדיקה.  כי אם אתם בדקתם עיתונות

כתובה

ולא רק את כלי התקשורת האלטרנטיביים, היותר חדשניים נניח
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רשתות וככה.  יכול להיות ששם זה כבר משהו אחר. אתם

בדקתם את התקשורת בהגדרה המסורתית?

פרופ' הלל נוסק: כן ולא. זאת אומרת, קודם כל את  התקשורת

המודפסת לצורך העניין, אבל גם את המקוונת ,לפחות וואלה ונכון

שלא הלכנו אל הרשתות, אבל עדיין ,צריך להגיד, שרוב הציבור,

בואי נגיד המבוגר ומקבל ההחלטות לפחות, חשוף לתקשורת הזאת

בעיקר בעתות כאלה. נכון שיש טענה כאילו שהתקשורת - אבל

כמה אנשים חשופים לכמה קוראים, עדיין.

והתקשורת הזאת אמורה לעקוב אחרי מה שקורה ברשתות

ולהתחרות  ואם הם לא מתחרים,  זה אומר עדיין שלצערנו ,אם

את רוצה, אם אנחנו מחפשים ביקורת אז לא בתקשורת.

טלי לפקין שחק:מעניין מאד. פרופ' הלל נוסק, ראש מכון כנרת

ע"ש,

רב אלוף דן שומרון ז"ל ,תודה לך על השיחה הזאת.לילה טוב.

פרופ' הלל נוסק:תודה לכם ולילה טוב.

טלי לפקין שחק: שלום.
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